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Feedback van alle belanghebbende in bulletpoints 
 
IVN 

- Geïnteresseerd in opties van de inrit om holle weg te verbeteren 
- Bijenhotel in plaats van een bijenkast 
- Steenuilenkast en/of torenvalken kast 
- Planten (Italiaanse Populier) bomen aan de holle weg die door het terrein loopt 
- Tevreden over het sedumdak 
- Mogelijkheid inzien beplanting van inheemse planten -of kruidensoort of bloemen die bijdragen 

aan de vlinders 
- Waterbuffer naar tevredenheid 
- Om het gebied heen kijken naar bloemrijke beplanting 
- Dolomiet als bestrating voor de holle weg (optioneel) 
- Gras planten mengen met klaver voor de bijen  

Land van Kalk en Sociëteit Voerendaal 

- Het belangrijkste is om de verbintenis te creëren tussen de plannen en de lokale ondernemers. 
Hierin moet gekeken worden naar de kansen die ontstaan in de realisatie van het plan en de 
toekomst van de wijngaarde. 

- Daarnaast is het voor de sociëteit belangrijk dat de wijngaarde bij verschillende activiteiten is 
betrokken zoals het zomerfestival e.d. 

- Contact leggen met pomologisch genootschap 
- Kansen voor het verbouwen van de eerste grappa in Nederland, om zo Voerendaal op de kaart te 

zetten 
- Mogelijkheid voor kennissessies te organiseren, ook voor meer bekendheid van Voerendaal 
- Het betrekken van mensen door middel van crowdfunding of adopteren van wijnranken o.i.d. 
- Organiseren van wijnproeverij m.b.t. het juffertjeshuis 
- Organiseren van plukkerij met alle ondernemers aangesloten bij de sociëteit 
- De ondernemers sociëteit wil graag bemiddelen in het ineenslaan van de handen van alle 

wijngaardboeren om samen sterk te staan voor Voerendaal en deze meer op de kaart te zetten. 

IKL 

- Positief bijdragen aan waterhuishouding buurtschap door middel van wadi 
- Fruitbomen betrekken bij plan met behulp van IKL 
- Bloemenlint van Brugman 
- IKL kan eventueel bemiddelen in de steenuilenkasten 
- Samen met de buurtbewoners kijken naar mogelijkheden binnen de wegenstructuur 
- Mogelijkheid aansluiten IKL programmas 
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1. Doel van het overleg 
Het doel van het overleg is feedback verzamelen over de planontwikkelingen omtrent wijngaard Sint 
Martinus in Langeberg. Het delen van het plan voor belanghebbende is een vereiste voor het verkrijgen 
van een omgevingsvergunning. Daarnaast is het verkrijgen van feedback en deze verwerken in de 
planvorming essentieel voor het creëren van draagvlak voor alle betrokken partijen. 
 

2. Vooroverleg planvorming St. Martinus Langenberg met IVN  
Datum & tijd: <08-02-2021> 
Locatie: <MS Teams> 

 
Aanwezig: Otto van der Molen 

Wiel Curfs 
Vera van Piggelen 
Florian Cartens (verslag) 

Afwezig: -- 
 
1. Start van het overleg 

De genodigden hebben het plan voorafgaand aan deze zitting ontvangen en doorgenomen. Otto 
licht het plan kort toe aan de leden van IVN. 

 
2. Feedback IVN 
Samenvatting feedback 

- Vraagtekens over de opties van de inrit 
- Bijenhotel in plaats van een bijenkast 
- Steenuilenkast en/of torenvalken kast 
- Planten (Italiaanse Populier) bomen aan de holle weg die door het terrein loopt 
- Tevreden over het sedumdak 
- Mogelijkheid inzien beplanting van inheemse planten -of kruidensoort of bloemen die bijdragen 

aan de vlinders 
- Waterbuffer naar tevredenheid 
- Om het gebied heen kijken naar bloemrijke beplanting 
- Dolomiet als bestrating voor de holle weg (optioneel) 
- Gras planten mengen met klaver voor de bijen  
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Uitgeschreven feedback 
Wiel vraagt of de toerit hersteld gaat worden. Otto antwoord met ja en dat een andere optie is waar de 
kelders onder de grond zitten zoals in vijlen. Op die manier kan de toerit als kelderpoort dienen.  
Wiel geeft aan dat de -in het huidige plan opgenomen- imkers een concurrent zijn voor de normale bij. 
De normale bij heeft te weinig bloemen om te bezoeken en als een honingbij erbij komt. Hierdoor 
worden de bijen concurrenten. Vervolgens geeft Wiel aan dat hier een bijenhotel voor geplaatst kan 
worden zodat de normale bij meer kan bijdragen. Kortsluitend geeft wiel aan dat hij de voorkeur heeft 
aan een bijenhotel ten opzichte van een bijenkast. 
Otto vraagt waar rekening gehouden moet worden bij het inzetten van een bijenhotel. Wiel antwoord 
hierop dat er weinig onderhoud nodig is. Aansluitend op deze opmerking geeft Wiel aan dat deze richting 
het zuiden geplaatst moet worden maar wel droog dient te blijven. Warmte en droogte zijn hierbij 
essentieel. Otto antwoord dat de wand die op het zuiden gericht is, hiervoor ideaal voor zou zijn voor het 
bijenhotel. 
Wiel geeft aan dat voor de woelmuizen een steenuilenkast geplaatst kan worden. Deze zijn vaak te vinden 
bij plantages omdat deze jagen op woelmuizen. Een andere optie is een torenvalkenkast. Deze jaagt 
overdag op de muizen. De uil in de nacht. Een combinatie van deze is mogelijk. Steenuilen jagen ook op 
insecten. 
Wiel heeft als derde opmerking een die betrekking heeft op de historie van het gebied.  
Wiel verteld dat aan de zijkant van het ijzerbos de oever van de voormalig maas was. Richting Fromberg 
en Voerendaal. Hierop heeft Wiel graag in samenwerking met de gemeente Voerendaal en de 
scholenwerkgroep om bomen aan te planten als symbool voor het jarenlange bestaan.  
Daarnaast ziet Wiel graag het plaatsing van de Italiaanse Populier op de plek waar de weg kruist met het 
weiland. Dit kunnen een aantal bomen zijn op de holle weg die door het terrein heenloopt. 
De kaap had vroeger (30.000 jaar geleden) een belangrijke functie voor het jagen. Hier zijn ook veel 
vuurstenen werktuigen gevonden. Wiel geeft aan dat hier een kans is om kinderen historie te leren. 
Otto wil graag feedback over het groene dak zoals dat in de planvorming is opgenomen. Vera en Wiel 
geven aan dat het een goed idee is om een sedumdak te situeren. Wiel vraagt of er ook iets gedaan 
wordt aan de inheemse plantensoort of kruidensoort.  
Wiel geeft aan dat de grasstrook langs de weg de mogelijkheid biedt om bloemen te planten die 
bijdragen aan vlinders. 
Wiel geeft aan dat een poel voor het opvangen of bewaren van hemelwater een mooie kans is voor de 
plek van de chardonnay-struiken. Daarnaast geeft Wim aan dat wanneer  een grouwe-klauwwier vogel 
ergens is, de flora en fauna in goede staat is. Deze zit in de buurt van de locatie dus de kans is aanwezig 
dat deze eens komt buurten wanneer de flora-en fauna in goede conditie is in het landschap. 
Wiel vraagt of om het gebied heen gekeken kan worden naar bloemrijke beplanting. 
Wiel vraagt of er een mogelijkheid is naar een eventuele doorgang van een wandelroute. Dit is nog in 
ontwikkeling met verschillende partijen. Otto staat hier eventueel voor open maar wacht voor nu de 
ontwikkeling vanuit andere partijen af. 
Wiel geeft aan dat dolomiet een mogelijkheid is voor de bestrating van de holle weg.  
Als laatste geeft Wiel aan dat bij het planten van gras het mogelijk is om bij het gras zaaien deze te 
mengen met klaver. Dit draagt bij aan de bijen. 
 
3. Discussiepunt of onenigheid 
Vanuit IVN is er geen discussiepunt genoemd. De algemene feedback was positief en er worden veel 
kansen gezien in de ontwikkeling van het plangebied. 
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4. Vervolgafspraken of planning  
 
In dit gesprek is er geen vervolgafspraak afgestemd. 
 
   
5. Sluiting 
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3. Vooroverleg planvorming St. Martinus Langenberg met Sociëteit en Land 
van Kalk  

Datum & tijd: <10-02-2021> 
Locatie: <MS Teams> 

 
Aanwezig: Otto van der Molen 

Bas Vervuurt (Land van Kalk) 
Anke Willems-Jehne (Sociëteit Voerendaal) 
Judith Eurlings (Sociëteit Voerendaal) 
Florian Cartens (verslag) 

Afwezig: -- 
 
6. Feedback Land van Kalk en Sociëteit Voerendaal 
Samenvatting feedback 

- Het belangrijkste is om de verbintenis te creëren tussen de plannen en de lokale ondernemers. 
Hierin moet gekeken worden naar de kansen die ontstaan in de realisatie van het plan en de 
toekomst van de wijngaarde. 

- Daarnaast is het voor de sociëteit belangrijk dat de wijngaarde bij verschillende activiteiten is 
betrokken zoals het zomerfestival e.d. 

- Contact leggen met pomelogisch genootschap 
- Kansen voor het verbouwen van de eerste grappa in Nederland, om zo Voerendaal op de kaart te 

zetten 
- Mogelijkheid voor kennissessies te organiseren, ook voor meer bekendheid van Voerendaal 
- Het betrekken van mensen door middel van crowdfunding of  adopteren van wijnranken o.i.d. 
- Organiseren van wijnproeverij m.b.t. het juffertjeshuis 
- Organiseren van plukkerij met alle ondernemers aangesloten bij de sociëteit 
- De ondernemers sociëteit wil graag bemiddelen in het ineenslaan van de handen van alle 

wijngaardboeren om samen sterk te staan voor Voerendaal en deze meer op de kaart te zetten. 
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Uitgeschreven Feedback 
Ondernemers sociëteit: 73 ondernemers -> verschillende variaties 
iedereen mag lid worden van de ondernemers sociëteit van Half maart vindt de sessie met de bewoners 
plaats, later komt een sessie met alle belanghebbende bij elkaar Voerendaal.  
Bas: lijkt het leuk om met de ondernemers een pluk van de druiven bij te wonen. Om het proces te zien 
van de gaard naar de fles. Anke sluit zich hier bij aan. 
Anke vraagt met betrekking tot het aantal oppervlaktes wijngaarden in Voerendaal of dit niet beter op de 
kaart kan worden gezet. Dit om het toeristische gedeelte van Voerendaal meer aan te trekken.  
Misschien is het een goed idee om lokale toeleveranciers te gebruiken of aan te trekken naar wijngaard 
St. Martinus. Ook met het bouwen van het project dat gaat komen is het mooi als lokale partijen hierbij 
betrokken kunnen worden.  
Otto geeft aan dat er zeker mogelijkheden zijn om lokale ondernemers te betrekken bij het plan. Deze 
mogelijkheden zullen verder uitgewerkt moeten worden. Het is in ieder geval de insteek vanuit Otto. 
Het is belangrijk voor Anke dat er verbinding wordt gezocht vanuit de verschillende ondernemers binnen 
Voerendaal. Hierin kan de wijngaard door het openstellen voor deze verbinding een slag slaan. 
Bas: Als de samenwerking meer gestimuleerd en gebruikt wordt heeft iedereen hier profijt van. 
Judith geeft aan dat vanuit het zomerfestival de eerste gedachte was dat de wijnboeren nooit bij elkaar 
kon komen, maar is hier een omslag gekomen en dat het zaadje voor de samenwerking al is geplant en 
dat de gunfactor langzaam groeit in de regio met wijnboeren voor de samenwerking.  
Daarnaast als de veiling van het zomerfestival in Puth gedaan wordt of daar niet al een begin van een 
wijnkraampje kan komen met eventueel een wijnpakket of iets dergelijks. 
De ondernemers sociëteit kan bemiddelen in het organiseren van het bij elkaar komen van de 
verschillende wijnboeren bij het zomerfestival om deze samen te brengen. 
Daarnaast bij de lezing van Joost in het juffertjeshuis het mogelijk maken van een wijnproverij of in ieder 
geval een begin hieraan. Ook het bijdragen aan de sociëteit activiteit is een mooie kans voor de wijngaard 
om als ambassadeur hieraan mee te werken. 
Bij het inkoop- en toeleveranciers traject de lokale ondernemers betrekken ziet Anke als een mooie kans.  
Wijnranken kopen/adopteren of als het ware een crowdfunding waar iemand een aandeel heeft in de 
productie van de wijn. Dit zorgt voor meer betrokkenheid voor de mensen zodat er meer een wij-gevoel 
heerst. Dit kan als een symbolische betrokkenheid of als “een vriend van” betrokkenheid. 
Groen beleggen een mogelijkheid om verschillende type mensen te trekken  
Anke vraagt of er kennis-sessies worden gehouden om informatie uit te wisselen over de wijn. In veilen 
komt er een dergelijk kennis-centrum. Wellicht dat de kennis die wordt opgedaan gebruikt kan worden 
als een soort van uithangbord voor de wijngaarde in Voerendaal. 
Een grappa van de verschillende wijnboeren uit Voerendaal vraagt Bas. Een echte grappa bestaat (nog) 
niet in Nederland. Hiervoor zijn kansen voor St. Martinus 
Is er al contact gelegd met het pomelogisch genootschap Limburg (Margraten) voor de hoogstamcultuur? 
Judith ziet hier een kans in. Om het fruit vanuit Margraten te kunnen gebruiken in een vorm 
Anke gelooft in het plan omdat er zoveel samenwerking mogelijk is 
Judith vraagt of er in het plan is nagedacht over zichtplekjes op de wijngaarde. Hierover moet nog iets 
meer gekeken worden. Dit kan in combinatie met de plannen voor IVN om de historie van het gebied 
meer in kaart te brengen.  
Als afsluiter gooien Judith en Anke een balletje op om St. Martinus lid te maken van de sociëteit. 
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7. Discussiepunt of onenigheid 
Vanuit zowel Sociëteit Voerendaal als Land van Kalk is er geen discussiepunt genoemd. De algemene 
feedback was positief en er worden veel mogelijkheden gezien in de ontwikkeling rondom het plangebied 
met betrekking tot de ondernemers in- en bij Voerendaal. 
 
8. Vervolgafspraken of planning  
 
In dit gesprek is er geen vervolgafspraak afgestemd. 
 
   
9. Sluiting 
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4. Vooroverleg planvorming St. Martinus Langenberg met IKL  
Datum & tijd: <16-02-2021> 
Locatie: <MS Teams> 

 
Aanwezig: Otto van der Molen 

SB – Stan Beurskens  
Dion van hommerig (IKL) 
Florian Cartens (verslag) 

Afwezig: -- 
 

1. Start van het overleg 

De start van het overleg vindt plaats om 20:02 uur door middel van een voorstelronde. Otto licht hierin 
kort het plan toe. Stan geeft aan dat hij een half uur blijft omdat hij nog herstellende is van corona en legt 
nog enkele details van het plan uit. Dion haakt in op het feit dat Stan geen kunstmest meer gebruikt. Hij 
vraagt of Stan verschil merkt tussen de kunstmest of een alternatief. Stan licht toe dat de natuur zelf sterk 
genoeg is om te mesten. Dit bevordert de kwaliteit van de gewassen. Daarnaast geeft Stan aan dat met 
dit plan de bedoeling en de insteek is om te kijken naar welke mogelijkheden er zijn. Ook geeft Stan aan 
dat de drijfveer van de wijngaard niet geld is. Juist het bewustmaken van de groene voetstap is hierin heel 
belangrijk. Ecotourisme is een belangrijke term, net als het bewust maken van dat het ook anders kan. 
Dion van Hommerig, IKL, Projectmanagement inkoop/facilitair met als hoofddoel duurzaamheid. 
Anderhalf jaar in dienst voor IKL als projectleider voor verschillende gemeentes. Nieuwe innovatie op het 
gebied van duurzaamheid om te ontwikkelen. Op zoek naar balans in de natuur. Deel van de stuurgroep 
met werkgroep landschap water met als doel om iets goeds te doen. 
 

2. Feedback 

Samenvatting Feedback 

- Buurt positief bijdragen door middel van (bijvoorbeeld) wadi 
- Fruitbomen betrekken bij plan met behulp van IKL 
- Bloemenlint van Brugman 
- IKL kan eventueel bemiddelen in de steenuilenkasten 
- Samen met de buurtbewoners kijken naar mogelijkheden binnen de wegenstructuur 
- Mogelijkheid aansluiten IKL programmas 
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Uitgeschreven Feedback 
Dion geeft aan dat hij het concept heel mooi vind. Het is op hoofdlijnen gepresenteerd en hij vindt het 
goed uit zien. Hij heeft nagedacht over de achterstand waarin St. Martinus zich begeeft. Hij vraagt hoe zij 
de omgeving deelgenoot te maken van de wijngaard waardoor het een stukje van hun gemaakt kan 
worden. Een mogelijkheid hiervan is het inspringen op de wateroverlast die soms plaatsvindt. Door 
mensen positief te benaderen door te communiceren dat er wateropvang plaatsvindt waardoor de 
overlast verminderd wordt. Een eventuele participatie is hiervoor ook mogelijk. Het betreft een 
waterstroming bij de rijksweg vanuit het landschap. Hierdoor voorkomt de overlast bij de omwonende. 
Ook de samenwerking met de nabijgelegen boer is hiervoor een mooie kans. Dit kan bijvoorbeeld door 
het aanleggen van een wadi. Een belangrijke factor in het gebied is dat Tini tegen het plan is, zij is in bezit 
van het stuk land waar de oude fruitbomen staan. 
Betreft de groene daken heeft Dion een inheemse imitatie de voorkeur waarbij de lokale soorten gebruikt 
worden voor het sedumdak. Stan geeft aan dat dit in Vijlen ook gebeurd is maar het nog een 
probleemstelling vormt voor de zonnecellen. Hiernaar wordt nog gekeken. 
Mbt de oude fruitbomen kan IKL misschien kijken naar de enting van deze monumentale fruitbomen.  
Stan vraagt of hier iets met het water mag gedaan worden. Dion antwoord hierop “ja tuurlijk”. Stan vult 
zichzelf aan dat hij het water zou willen hergebruiken voor processen. Dion antwoord dat hij niet weet of 
dit een water-winning locatie is, maar dat het eigenlijk mogelijk zou moeten zijn om het water te 
gebruiken. 
Dion vraagt of het IKL programma bekend is, Dit is een duurzame korte keten programma. Dit is voor St. 
Martinus een kans om mee te doen omdat Martinus de productie op een andere wijze doet. Dit draagt bij 
aan de bekendheid van de lokale bewoners omdat de nieuwere generatie steeds vaker bewust zoekt naar 
duurzame principes. 
Bloemenlint van Brugman is een mooie kans om snel aan te leggen 
Kan Sint Martinus samen met de buurt kijken naar mogelijkheden binnen de verkeerssituatie? 
Vanuit de provincie een mogelijkheid voor steenuilenkasten die vanuit maatschappelijk perspectief 
gemaakt worden. 
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10. Discussiepunt of onenigheid 
Volgens IKL zijn er veel kansen die bij het plan kunnen worden betrokken en is positief over de 
planvorming. Er vindt geen onenigheid of discussiepunt plaats.  
 
 
Vervolgafspraken of planning 
 

Datum Omschrijving 
16.02.21 Er is overlegd of Dion namens IKL kan bijdragen aan het gesprek met de omwonende alswel een 

specialist over de waterbuffer 
16.02.21 Dion gaat navragen voor het bestellen van steenuilenkasten via IKL. 

 


